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 2016و  1997القوى العاممة في قضاء المديّنة لسنتي 

Abstract: 
      The study concerned the labor force in the city's judiciary and its administrative units because of this 
importance in the development of societies through providing the necessary needs of the population. The study 
of the labor force aims to know the size of the workers and the unemployed and to give a clear picture of their 
spatial distribution, demographic     characteristics, Economic activities and occupations, and their most important 
factors affecting their differences. 
The study was based on the population and labor force data for the 1997 census as well as the estimates of the 
judiciary population and the results of the field study for 2016. The study followed the descriptive analytical 
method and the use of some statistical methods in analyzing the data and its representation in graphs and maps 
based on modern techniques, The phenomenon of the study and the most prominent results. The second chapter 
focused on the demographic characteristics of the population and the labor force in the city's jurisdiction. The 
second included the distribution of workers according to the economic activities and the tripartite distribution of 
workers according to the three main activities. It also included the environmental distribution of the workers. The 
third chapter dealt with the qualitative and environmental distribution of workers according to The profession 
and the practical situation and knowledge of the relative distribution of the unemployed, while the fourth chapter 
is the most important factors affecting the labor force and the three factors are education, fertility and civil status 
(marital status), and then concluded the study B The results show that the size of the raw labor force in 1997 was 
23.3% and in 2016 it was 24.7%. The study showed that the real dependency ratio increased by 328% in 1997 and 
In the year 2016 (305%), the increase in the percentage of work force age of the category (25-29) for the year 1997 
(50.4%) and the category of (30-34) for the year 2016 (68.5%), The female labor force in 1997 reached (5.7%), 
while it reached (38.9%) 
 in 2016. 

 المستخمص :     
 من تقدمو ما خلال من المجتمعات تنمية في أىمية من الشريحة ليذه لما الإدارية ووحداتو المديّنة قضاء في العاممة القوى بموضوع الدراسة تمثمت     
عطاء والعاطمين منيم العاممين حجم معرفة إلى العاممة القوى دراسة تيدف إذ لمسكان، ضرورية حاجات  وخصائصيم المكاني توزيعيم عن واضح تصور وا 

 . تباينيم في تؤثر التي العوامل واىم العممية وحالتيم والمين الاقتصادية الأنشطة وفق عمى العاممين وتوزيع الديموغرافية
 ،2016 لسنة الميدانية الدراسة ونتائج القضاء سكان تقديرات عن فضلاا  1997 سنة لتعداد العاممة والقوى السكان بيانات عمى الدراسة اعتمدت وقد   
 تقنيات عمى اعتمدت وخرائط بيانية بأشكال وتمثيميا البيانات تحميل في الإحصائية الطرق بعض واستخدام التحميمي الوصفي المنيج الدراسة ىذه في اتبع

 الخصائص عمى الأول الفصل ركز فصول أربعة الدراسة وتضمنت. نتائجيا وابرز الدراسة موضوع الظاىرة في التباين معرفة طريقيا عن ليسيل حديثة
 وفق لمعاممين الثلاثي والتوزيع الاقتصادية الأنشطة وفق العاممين توزيع عمى الثاني واشتمل المديّنة، قضاء في العاممة والقوى لمسكان الديموغرافية

 والحالة المينة وفق لمعاممين والبيئي النوعي التوزيع إلى تطرق فقد الثالث الفصل أما لمعاممين، البيئي التوزيع عمى اشتمل وأيضا الثلاث الرئيسة الفعاليات
 والخصوبة التعميم ىي عوامل بثلاثة والمتمثمة العاممة القوى في المؤثرة العوامل بأىم الرابع الفصل جاء حين في لمعاطمين، النسبي التوزيع ومعرفة العممية
%( 23,3) بمغت بنسبة 1997 لسنة الخام العاممة القوى حجم فييا سجل النتائج، من بمجموعة الدراسة ختمت ثم ومن ،(الزواجية الحالة) المدنية والحالة
 بمغت 2016 سنة وفي 1997 سنة في%( 328) بمغت فقد الحقيقية الإعالة نسبة ارتفاع الدراسة من واتضح ،%(24,7) نسبتو ما 2016 سنة في وبمغ

 بمغت إذ 2016 لسنة( 34-30) من ولمفئة%( 50,4) بمغت إذ 1997 لسنة( 29-25) من لمفئة العمرية العمل قوة نسبة ارتفاع ،%(305)
 . 2016 سنة في%( 38,9) بمغت حين في%( 5,7) بمغت إذ 1997 سنة في الأنثوية العاممة القوى نسبة انخفاض ،%(68,5)
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